



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

سلسلة التمكين للبرلمانيين الشباب

جلسة الإحاطة العاشرة: دور البرلمانيين الشباب في المساهمة في منع نشوب النزاعات وبناء السلام

5 حزيران/يونيو 2024

مذكرة توضيحية

السياق والأساس المنطقي

إنّ قرار مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة [2250 \(2015\)](#) بشأن الشباب والسلام والأمن، الذي اعتمد بالإجماع، في كانون الأول/ديسمبر 2015، أقرّ بالدور الأساسي الذي يؤديه الشباب في تعزيز السلام والأمن وصونهما. وحث القرار الدول الأعضاء على زيادة التمثيل الشامل للشباب في عملية صنع القرار على جميع المستويات، وفي المؤسسات والآليات لمنع النزاعات وحلها ومكافحة التطرف العنيف.

واعترف الاتحاد البرلماني الدولي، في عدد من قراراته وإعلاناته في العقد الماضي، بالدور الأساسي للبرلمانيين في صون السلام والأمن الدوليين. ويشدد قرار الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2018 بشأن [استدامة السلام كوسيلة لتحقيق التنمية المستدامة](#) على أن البرلمانات يمكن أن "تساهم بشكل كبير في استدامة السلام"، ويسلط الضوء على "الطبيعة البناءة والوقائية للدبلوماسية البرلمانية... بما في ذلك قدرتها على الحد من التوترات وتخفيف النزاعات وحلها من خلال الوسائل السلمية". التزم [إعلان جنيف](#) بشأن [الدبلوماسية البرلمانية: بناء جسور السلام والتفاهم](#)، الذي صادقت عليه الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي في آذار/مارس 2024، بتعزيز المشاركة الجوهرية للنساء والشباب في الأدوار السياسية والقيادية، بما في ذلك في القطاعين العسكري والأمني. وفي الإعلان، التزمت البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي بالتنفيذ الفعال لجدول أعمال المرأة، والسلم والأمن، والشباب التي وضعها مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة من خلال ضمان دمج عمليات السلام وحفظ السلام وبناءه ومنع نشوب النزاعات في منظور جنسوي وضمان المشاركة المتساوية والهادفة للنساء والشباب.

ويمكن أن تكون مشاركة الشباب في البرلمان بمثابة أداة قوية محتملة لتنفيذ قرار مجلس الأمن رقم 2250. وخلصت دراسة الاتحاد البرلماني الدولي حول [مشاركة الشباب في البرلمانات والسلام والأمن](#) للعام 2018، إلى أن زيادة مشاركة



الشباب في البرلمان قد تنهض بالسلام والاستقرار على المدى الطويل. ودعت إلى زيادة استخدام البرلمان الشباب كوسطاء ومروجين للحوار في المجتمعات المنقسمة. علاوة على ذلك، يمكن للبرلمانيين الشباب الدعوة إلى زيادة إشراك منظمات الشباب في عمليات السلام واستخدام منابر الدبلوماسية البرلمانية لتعزيز التعاون الدولي من أجل السلام.

كما أن البرلمان الشباب في وضع جيد لمنصرة السياسات التي تعالج الأسباب الجذرية للنزاعات، بما في ذلك التفاوتات الاجتماعية والاقتصادية، والتهميش، وعدم وصول الشباب إلى التعليم وفرص العمل.

وينظم الاتحاد البرلماني الدولي جلسة الإحاطة العاشرة على الإنترنت لسلسلة التمكين الخاصة به للبرلمانيين الشباب لتقييم الأدوار والفرص التي يتمتع بها البرلمان الشباب في منع نشوب النزاعات وبناء السلام، ومناقشة الإجراءات العملية التي يمكنهم اتخاذها، بما في ذلك في صنع السياسات والدبلوماسية البرلمانية وجهود الوساطة والحوار و/أو دعم إشراك الشباب.

الأهداف:

إن أهداف جلسة الإحاطة عبر الإنترنت هي:

- استكشاف الفرص والتحديات التي يواجهها البرلمان الشباب في منع نشوب النزاعات وبناء السلام.
- مناقشة الإجراءات العملية التي يمكن أن يتخذها البرلمان الشباب، بما في ذلك في مجال صنع السياسات، والدبلوماسية البرلمانية، وجهود الوساطة والحوار، ودعم دمج الشباب.
- تسهيل تبادل الخبرات والممارسات الجيدة في تعزيز دور البرلمان الشباب في منع نشوب النزاعات وبناء السلام.

المنهجية: سيقدم الخبراء جلسة إحاطة للبرلمانيين الشباب حول هذا الموضوع. وسيعقب جلسة الإحاطة مناقشة بين البرلمان الشباب لتبادل الممارسات من بلدانهم. وستتاح الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية والفرنسية والعربية والإسبانية.

التاريخ والمكان الافتراضي والوقت: ستُعقد جلسة الإحاطة عبر الإنترنت على تطبيق زووم Zoom، في 5 حزيران/يونيو 2024، من الساعة 13:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي (بتوقيت جنيف).

رابط التسجيل:

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZIsdeysrTotGNQBd7F44Vexiua6OuOfUHG#/registration>





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Empowerment Series for Young MPs

Tenth briefing: *The role of young MPs in contributing to conflict prevention and peacebuilding*

5 June 2024

Concept note

Context and rationale

United Nations Security Council [resolution 2250 \(2015\)](#) on Youth, Peace, and Security unanimously adopted in December 2015 recognized the essential role young people play in promoting and maintaining peace and security. The resolution urged Member States to increase inclusive representation of youth in decision-making at all levels, and in institutions and mechanisms to prevent and resolve conflict and counter violent extremism.

In a number of its resolutions and declarations in the past decade, the Inter-Parliamentary Union (IPU) recognized the vital role of parliamentarians in maintaining international peace and security. The IPU 2018 resolution [Sustaining peace as a vehicle for achieving sustainable development](#) stresses that parliaments can “significantly contribute to sustaining peace”, and highlights both “the constructive and preventive nature of parliamentary diplomacy...including its capacity to reduce tensions and mitigate and resolve conflicts by peaceful means”. The [Geneva Declaration](#) on *Parliamentary diplomacy: Building bridges for peace and understanding* endorsed by the 148th IPU Assembly in March 2024, committed to fostering more substantial involvement of women and youth in politics and leadership roles, including in the military and security sectors. In the Declaration, IPU Member Parliaments committed to the effective implementation of the women, peace and security, and youth, peace and security agendas of the UN Security Council by ensuring that peace processes, peacekeeping, peacebuilding and conflict prevention integrate a gender perspective and guarantee the equal and meaningful participation of women and youth.

Youth participation in parliament can serve as a potentially powerful tool for implementing UNSCR 2250. The IPU study [Youth Participation in Parliaments and Peace and Security](#) of 2018, concluded that greater youth participation in parliament may advance peace and stability in the long run. It called for increasing the use of young MPs as mediators and promoters of dialogue in divided societies. Moreover, young MPs can advocate for greater inclusion of youth organizations in peace processes and use parliamentary diplomacy platforms to foster international cooperation for peace.

Young MPs are also well-positioned to champion policies that address the root causes of conflict, including socioeconomic disparities, marginalization, and lack of access to education and employment opportunities for youth.

The IPU is organizing the tenth online briefing of its Empowerment Series for young parliamentarians to assess the roles and opportunities that young MPs have in conflict prevention and peacebuilding, and to discuss practical action they can take, including in policymaking, parliamentary diplomacy, mediation and dialogue efforts, and/or support to youth inclusion.

Objectives:

The aims of the online briefing are to:

- Explore opportunities and challenges that young MPs experience in conflict prevention and peacebuilding.
- Discuss practical action young MPs can take, including in policymaking, parliamentary diplomacy, mediation and dialogue efforts, and support for youth inclusion.
- Facilitate an exchange of experiences and good practices in enhancing the role of young MPs in conflict prevention and peacebuilding.

Methodology: Experts will brief young parliamentarians on the subject matter. The briefing will be followed by a discussion among young MPs to share practices from their respective countries. Simultaneous interpretation will be available in English, French, Arabic and Spanish.

Date, virtual venue and time: The online briefing will take place on Zoom, on 5 June 2024, from 13:00 to 15:00 CEST (Geneva time).

Registration link:

<https://us06web.zoom.us/meeting/register/tZIsdeysrTotGNQBd7F44Vexiua6OuOfUHG#/registration>